

الحماية الجنائية للطفل من مخاطر استخدام الألعاب الإلكترونية

في التشريع الإماراتي

**Criminal protection of the child from the dangers of using
electronic games in the UAE legislation**

(مقدمة لاستكمال متطلبات الحصول على درجة الماجستير في القانون العام)

الباحثة : آمنة محمد أحمد النقبى

الرقم الجامعي : 1082268

إشراف الدكتورة: دينا عماد

أستاذ القانون الجنائي - كلية القانون في جامعة أبو ظبي

2022 م 1444 هـ

الحماية الجنائية للطفل من مخاطر استخدام الألعاب الإلكترونية في التشريع الإماراتي

الملخص

هدفت هذه الدراسة إلى تسليط الضوء على إجراءات الحماية الجنائية للطفل من مخاطر استخدام الألعاب الإلكترونية، في ضوء القانون الاتحادي رقم (3) لسنة 2016 بشأن قانون حقوق الطفل "وديمة"، مرسوم بقانون اتحادي رقم (34) لسنة 2021 في شأن مكافحة الشائعات والجرائم الإلكترونية، قانون اتحادي رقم (51) لسنة 2006 بشأن مكافحة جرائم الإتجار بالبشر وتعديلاته، مرسوم بقانون اتحادي رقم (3) لسنة 2003 بشأن تنظيم قطاع الاتصالات، وتعديلاته قانون اتحادي رقم (15) لسنة 1980 في شأن المطبوعات والنشر والقرارات الوزارية وإلى أي مدى كفل التشريع الحماية الجنائية للطفل من مخاطر استخدام الألعاب الإلكترونية، واستخدمت الدراسة المنهج الوصفي والمنهج التحليلي لتحقيق أهدافها .

وتوصلت الدراسة إلى عدة نتائج كان أهمها حددت الدراسة الحماية الجنائية بمجموعة الوسائل التي يقررها المشرع الجنائي لحماية حقوق الطفل الضحية (المجني عليه) من جانب، وحقوق الحدث الجانح أو المعرض للخطر المعنوي من جانب آخر. كما أن المشرع الإماراتي كان مواكباً للتغيرات التكنولوجية والمعلوماتية والاقتصادية والاجتماعية التي أدت إلى ظهور العنف الناتج من ممارسة الألعاب الإلكترونية على المستوى العالمي وشيوعها في العديد من دول العالم والتنبؤ بأضرارها ومخاطرها .

كما أوصت الدراسة بضرورة تجميع التشريعات المتعلقة بجرائم الاستغلال الجنسي للأطفال عبر الإنترنت، في تشريع واحد مع ضرورة التأكيد على تشديدها على العقوبات المطبقة فيها، كما يجب على الدولة تشجيع البحث العلمي لإنتاج الألعاب الإلكترونية المناسبة والتي تستطيع أن تثبت القيم والعادات والتقاليد الخاصة بالمجتمع العربي، وتوفير الحوافز للمبدعين لإنتاج أفكار لألعاب تنطلق من التراث العربي، ويكون ذلك من خلال عمل إعفاءات وتخفيضات ضريبية، وتقديم دعم مادي لهذه الصناعة.

Criminal protection of the child from the dangers of using electronic games in the UAE legislation

Abstract

This study aimed to shed light on the criminal protection procedures for children from the dangers of using electronic games, In light of Federal Law No. (3) of 2016 regarding the “Wadeema” Child Rights Law, Federal Decree–Law No. (34) of 2021 regarding combating rumors and cybercrime, Federal Law No. 51 of 2006 on combating human trafficking crimes, And its amendments are Federal Decree Law No. (3) of 2003 regarding the regulation of the telecommunications sector, and its amendments are Federal Law No. (15) of 1980 regarding publications, publishing and ministerial decisions, and to what extent the legislation guarantees criminal protection for children from the dangers of using electronic games, and the study used the descriptive analytical method to achieve I aim .

The study reached several results, the most important of which was the study of criminal protection identified by a set of means decided by the criminal legislator to protect the rights of the child victim (victim) on the one hand, and the rights of the delinquent juvenile or exposed to moral danger on the other hand. The UAE legislator was also in line with the technological, informational, economic and social changes that led to the emergence of violence resulting from the practice of electronic games at the global level and its prevalence in many countries of the world and predicting its damages and risks .

The study also recommended the necessity of compiling legislation related to crimes of sexual exploitation of children over the Internet, in one legislation, with the need to emphasize its emphasis on the penalties applied therein. The state should also encourage scientific research to produce appropriate electronic games that can spread the values, customs and traditions of the Arab community, and provide incentives for creators to produce ideas for games based on the Arab heritage, through making tax exemptions and reductions, and providing material support for this industry .